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میهمانان کنفرانس بین المللى وحدت اسلامى  و 
جمعى از مسئولان نظام با رهبر انقلاب دیدار کردند.
به گزارش ایلنا، در خجســته سالروز ولادت با سعادت پیامبر 
رحمت حضرت محمد مصطفــی)ص( و حضرت امام جعفر 
صــادق)ع(، رهبر معظم انقاب اســامی در دیدار جمعی از 
مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده در کنفرانس بین المللی 
وحدت اسامی، دو وظیفه مهم برای امت اسامی را »تبیین و 
ترویج جامعیت اسام در همه شئون زندگی بشر« و »تقویت 
اتحاد مسلمانان« خواندند و خاطرنشان کردند: وحدت اسامی 
یک امر اصولی و فریضه قرآنی است و تحقق هدف والای ایجاد 

تمدن نوین اسامی بدون اتحاد شیعه و سنّی ممکن نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای با تبریک این دو میاد مسعود به 
ملت ایران و به همه امت اســامی و آزادگان جهان، ولادت 
حضرت ختمی مرتبت را حادثه ای بسیار عظیم و سرآغاز دوره ای 
جدید از تفضات الهی در زندگی بشر خواندند و افزودند: خداوند 
با اباغ برنامه کامل سعادت بشر به پیامبر، او را مأمور به اجرا و 
مطالبــه این برنامه از پیروان خود کرد بنابراین مؤمنین در هر 
دوره ای از زمان باید وظایف خود را بشناسند و به آن عمل کنند.
ایشــان، »ادای حق جامعیت اسام« و »اتحاد مسلمین« را 
دو مورد از مهمترین وظایف امروز امت اسامی دانستند و در 
تبیین مورد اول گفتند: قدرتهای سیاسی و مادی از گذشته اصرار 
دارند که اسام را نه یک دین جامع و دارای برنامه برای همه 
شئون زندگی بشر، بلکه منحصر در عمل فردی و عقیده قلبی 
معرفی، و با تئوریزه کردن آن از زبان نویسندگان و روشنفکران، 
اینگونه القاء کنند که اسام در مسائل مهمی مانند »تمدن سازی 
و مدیریت جامعه«، »اقتصاد و تقسیم قدرت و ثروت«، »جنگ و 
صلح«، »سیاست داخلی و خارجی«، »اقامه عدل و مقابله با ظلم 

و اشرار« نه مرجع فکری است و نه راهنمای عملی.
رهبر انقاب با تأکید بر اینکه متون اسامی صریحاً چنین 
برداشتی از اســام را نفی می کند، ادای حق اسام را در گرو 
تبیین و ترویج این واقعیت مهم برشــمردند و افزودند: عرصه 

فعالیت و دخالت اســام، همه گستره و شئون زندگی بشر از 
اعماق قلب و مســائل عبادی تا مســائل سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی، امنیتی و بین المللی است و کسی که این معنا را انکار 
کند، قطعاً به بیّنات و آیات متعدد قرآن کریم توجه نکرده است.

حضرت آیت الله خامنه ای تأکید اسام به مسائل اجتماعی و 
وظیفه مهم تمدن سازی را نشان دهنده اهتمام آن به حاکمیت 
دانستند و گفتند: مطالبه نظم اجتماعی در اسام بدون توجه 
به مسئله حاکمیت و تعیین امام ممکن نیست و در قرآن نیز از 
پیامبران به عنوان امام یعنی رهبران و فرماندهان جامعه یاد شده 
است.ایشان تبیین جامعیت اسام در همه شئون را وظیفه علما، 
روشنفکران، محققان و استادان جهان اسام خواندند و افزودند: 
البته جمهوری اسامی در این زمینه وظیفه سنگین تری برعهده 
دارد و مسئولان کشور بویژه مسئولان فرهنگی باید به وظیفه 

خود عمل کنند.
رهبر انقاب در بخش دیگری از سخنانشان با تأکید بر مسئله 
مهم »اتحاد مســلمین«، از چند چهره پــر تاش در عرصه 
اتحاد اسامی همچون مرحوم آقای تسخیری، مرحوم آقای 

واعظ زاده، شهید شیخ محمد رمضان البوطی، شهید سیدمحمد 
باقر حکیم، مرحوم شیخ احمد الزّین و مرحوم شیخ سعید شعبان 
تجلیل کردند.ایشان اتحاد مسلمانان را فریضه ای قطعی و دستور 
قرآنی خواندند و افزودند: وحدت اسامی یک امر اصولی است نه 
امر تاکتیکی و مخصوصِ شرایط خاص، و این هم افزایی موجب 
قوی شدن مسلمانان می شود تا در ارتباطات با کشورهای غیر 

اسامی نیز با دست پُر وارد تعامل شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای، علت تأکیدهای مکرر بر مســئله 
وحدت را فاصله زیاد بین مذاهب و تاش های جدی دشمنان 
برای افزایش فاصله ها خواندند و گفتند: امروز کلمه شیعه و سنّی 
در ادبیات سیاسی آمریکایی ها هم وارد شده در حالی که آنها با 

اصل اسام مخالف و دشمن هستند.
رهبر انقاب با اشاره به تاش های آمریکا و عوامل دست آموز 
آن برای ایجاد فتنه در هر جای دنیای اســامی، خاطرنشان 
کردند: انفجارهای تأسف بار و گریه آور اخیر در مساجد افغانستان 
علیه مردم مسلمان و نمازگزار از جمله همین حوادث است که 
به دست داعش انجام شد و آمریکایی ها صراحتاً بیان کرده بودند 

ما داعش را ایجاد کردیم.ایشان گردهمایی و اجتماعات سالانه 
در موضوع وحدت را کافی ندانســتند و افزودند: در این زمینه 
باید بحث، تبیین، تشویق، برنامه ریزی و تقسیم کار دائمی انجام 
شود و به عنوان نمونه در همین قضیه افغانستان، یکی از راههای 
جلوگیری از حوادث، حضور مسئولان محترم کنونی این کشور 
در مراکز و مساجد و یا تشویق برادران اهل سنت به حضور در 
اجتماعات مشترک است.حضرت آیت الله خامنه ای تأمین هدف 
مهم ایجاد تمدن نوین اســامی را جز با اتحاد شیعه و سنّی 
ممکن ندانستند و گفتند: شاخص اصلی برای اتحاد مسلمانان 
قضیه فلسطین است و هر چه جدیت بیشتری برای احیاء حقوق 

فلسطینیان به خرج داده شود، اتحاد اسامی تقویت می شود.
ایشان، اقدام بعضی دولت های منطقه برای عادی سازی روابط 
با رژیم غاصب صهیونیستی را گناه و خطایی بزرگ خواندند و 
افزودند: این دولت ها باید از این حرکت و راه ضد وحدت اسامی 

برگردند و خطای بزرگ خود را جبران کنند.
رهبر انقاب در بخش پایانی سخنان شــان خطاب به ملت 
ایران، پیروی از پیامبر عظیم الشأن اسام را در گرو تبعیت و الگو 
قرار دادن از آن حضرت بویژه درسه موضوع »صبر«، »عدل« 
و »اخاق« دانستند و گفتند: صبر یعنی پایداری و مقاومت در 
مقابل گناه و سستی در انجام وظیفه، و همچنین مقاومت در 
مقابل دشمن و مصائب گوناگون.ایشان با تأکید بر اینکه امروز 
بیــش از هر چیز به پایداری نیاز داریم، خطاب به مســئولان 
افزودند: با پایداری و مقاومت، و تحمل فشارها و مشکات، راه 

را ادامه دهید و متوقف نشوید.
حضرت آیت الله خامنه ای، عدل را مهمترین هدف میانی بعثت 
پیامبران برشمردند و افزودند: قرآن کریم حتی عدالت را درباره 
دشمنان لازم می داند. ایشان خاطرنشان کردند: در مقوله عدالت 
نیز مسئولان مخاطب اول هستند. در همه تصمیمات و مقررات 
باید مسئله عدالت مورد توجه باشد و در مواردی که لازم است 

پیوست عدالت برای تدوین و اجرای آنها در نظر گرفته شود.
رهبر انقاب با تأکید بر رفتار عادلانه در همه شئون و محدود 

نکردن آن به تقسیم اموال و ثروت ها، به عنوان نمونه به فضای 
مجازی اشاره و خاطرنشان کردند: گاهی در فضای مجازی با 
خاف گویــی، تهمت و قول بغیر علم، بر خاف عدالت رفتار 
می شــود که هم افرادی که با این فضا سر و کار دارند و هم 

کسانی که مسئولیت آن را در اختیار دارند باید مراقبت کنند.
ایشان افزودند: باید یاد بگیریم عادلانه رفتار کنیم و حتی در 
موقعیتی که حرف کســی را قبول نداریم، مخالفت خود را با 

تهمت، دروغ و اهانت آلوده نکنیم.
»پیروی از اخاق نبوی« آخرین نکته ای که رهبر انقاب به 
آن اشاره کردند و گفتند: اخاق اسامی یعنی تواضع، گذشت، 
سهل گیری در مسائل شخصی، احسان، و پرهیز از دروغ، تهمت 
و سوءظن به مؤمنین باید به عنوان یک دستورالعمل دائمی مورد 
توجه قرار داشته باشد.حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: 
اینکه ما ادعا می کنیم مسلمان و جمهوری اسامی هستیم باید 
با اقدام همراه باشد و در عمل پیرو پیامبر عظیم الشأن باشیم.

پیش از سخنان رهبر انقاب اسامی، رئیس  جمهور وجود پیامبر 
اکرم)ص( را بزرگترین نعمت و قله تحول برای بشریت خواند 
و گفتت: امام تحول خواه ما نیز به تبعیت از رسول اکرم)ص( و 
با توکل به خدا و اتکاء به مردم قیام کرد و امروز نیز ســند گام 
دوم انقاب راهنمای تحول در همه بخش های کشور و پاسخ 

به نیاز مردم است.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود مسئله کرونا 
و تأمین کالاهای اساسی را دو دغدغه اصلی در آغاز کار دولت 
برشمرد و گفت: امروز با واکسیناسیون گسترده گام بزرگی در 
صیانت از ســامت مردم برداشته شــده و با تأمین کالاهای 

اساسی نگرانی ها در این زمینه رفع شده است.
حجت الاسام والمسلمین رئیسی، سیاست خارجی کشور را 
تعامل گسترده با دنیا به ویژه همسایگان بیان کرد و با تأکید بر 
اینکه اقتصاد کشور را به مذاکره و مانند آن گره نمی زنیم، گفت: 
ما به آنچه تعهد کردیم پایبند هستیم اما آمریکا و اروپایی ها دچار 

بحران در تصمیم گیری هستند.

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از مسئولان نظام و مهمانان شرکت کننده در کنفرانس وحدت اسلامی:

شاخص اصلی وحدت، فلسطین است

معاون رئیس جمهور:

با وجود فشارها به سراغ  پایه پولی نرفتیم
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: تلاش 
مى شود با همکاری مجلس بودجه سال ۱۴۰۱ 
بدون کسری تدوین شود و نیازی به استقراض 

و خلق پول نباشد.
به گزارش مهر به نقل از ســازمان برنامه و بودجه کشور، 
سید مسعود میرکاظمی در مراسم بزرگداشت روز آمار و برنامه 
ریزی گفت: اطاعات مناسب و ضروری باید بیش از گذشته 
پایه و اساس برنامه ریزی ها، حرکت ها و تصمیم گیری های 
مسئولین کشور قرار بگیرد.معاون رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه کشور به سمت تغییرات اساسی در ساختار بودجه حرکت 
می کند افزود: در گذشته زیرساخت های فراوانی در جای جای 
کشور ایجاد شده اما اثر لازم بر متغیرهای کان اقتصادی و 
بهبود معیشت مردم نداشته است.وی با تاکید بر اینکه تغییر 
یک ضرورت اجتناب ناپذیر است، افزود: منابع محدود کشور 
باید منابع به صورت اثربخش استفاده شود، به عبارت دیگر این 

منابع باید منجر به افزایش رشد اقتصادی شود.
میرکاظمی به زخم کهنه مشکات ساختاری بودجه و تاکید 
چندباره مقام معظم رهبری بر حل این معضل اشاره و تصریح 
کرد: دولت سیزدهم در اولین بودجه خود تغییرات بنیادین را 
اعمال خواهد کرد؛ البته در این مسیر مجلس تاکنون همکاری 

و همراهی بسیار خوبی داشته است.

معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه اساسی ترین محور 
حرکت در سال ۱۴۰۱ برنامه ریزی بر اساس رشد اقتصادی با 
محوریت بهره وری خواهد بود، گفت: ظرفیت های بااستفاده 
در کشور زیاد است و مهم عزم حرکت به سمت رشد و استفاده 

از توان داخلی مبتنی بر برنامه ریزی صحیح است.
وی افزود: پیش از این سرمایه گذاری های مناسبی در بخش 
صنعت، معدن، کشاورزی، خدمات و سایر بخش ها صورت 
گرفته ولی برای دســتیابی به رشد اقتصادی باید رفع موانع 
صورت گیرد.میرکاظمی بیان اینکه مرکز آمار وظیفه سنگینی 
در تحقق رشد اقتصادی بر عهده دارد؛ افزود: دقت، کیفیت و 
سرعت دسترسی به آمار مهم است و اندازه گیری حرکت های 
اقتصادی، اجتماعی و حوزه های دیگر که در برنامه سال ۱۴۰۱ 

وجود دارد توسط مرکز آمار رصد می شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه در ساختار جدید 
مرکز نظارت راهبردی طراحی شده است افزود: کار این مرکز 

نظارت بر شاخص های کان اقتصادی است.
وی با اشــاره به اهمیت ثبات اقتصادی در کشــور گفت: 
کشوری که شاخص اقتصادی در آن پر نوسان است بخش 
خصوصی عاقمند به سرمایه گذاری نیست اما در دو ماه اخیر 
علی رغم فشارها بر منابع و مصارف و بدهی های سررسید 
شده اجازه داده نشد برای این پرداخت ها افزایش پایه پولی 

صورت بگیرد.معاون رئیس جمهور با اشــاره به اینکه ثبات 
اقتصادی به صورت جدی در دولت سیزدهم دنبال می شود؛ 
افزود: سرمایه گذار باید از آینده اقتصادی اطمینان داشته باشد 
و اگر ثبات اقتصادی برقرار شود جریان نقدینگی خود به خود 
به سمت حرکت درآوردن چرخ های اقتصادی سرازیر خواهد 
شد.وی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ بودجه با کسری بسته 
نخواهد شــد ادامه داد: تاش می شود با همکاری مجلس 
بودجه ســال ۱۴۰۱ بدون کســری تدوین شود و نیازی به 

استقراض و خلق پول نباشد.
میرکاظمی افزود: تأکیدات مؤکــد مقام معظم رهبری و 
مأموریت ریاست جمهوری به سازمان برنامه بودجه بر همین 
منوال گذاشــته شده است تا بودجه سال آینده بودجه بدون 
کسری تدوین شود.دکتر میرکاظمی در ادامه به اهمیت بحث 
عدالت محوری در پروژه هــای اقتصادی پرداخت و گفت: 
طی ســال های گذشته علی رغم اینکه در آمایش سرزمین 
ظرفیت های بالایی وجود دارد توســعه در کشور به صورت 
نامتوازن شکل گرفته اســت.وی با اشاره به اینکه اهمیت 
آمایش سرزمین در بودجه سال آینده بسیار بالاست افزود: در 
بودجه سال ۱۴۰۱ آمایش سرزمین یکی از اتفاق هایی است 
که مکمل فعالیت های آماری و دیتای کشــور خواهد بود تا 
با نشان دادن جهت گیری ها به عدالت نزدیک شویم.معاون 

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود به سفر استانی 
هیأت دولت به استان اردبیل اشاره کرد و گفت: ظرفیت های 
بالا و زیر ساخت های مناسبی در استان اردبیل وجود دارد که 

به علت سرمایه گذاری پایین بهره ور نشده است.
میرکاظمی با تاکید بر اینکــه آن چیزی که ضرورت دارد 
حرکــت از وضع موجود به وضع مطلوب اســت ادامه داد: 
تغییر ریل اقتصادی نیاز به زمان و فرهنگ ســازی دارد اما 
این کار اخیراً در ســازمان برنامه و بودجه سرعت گرفته و 
بودجه ســال ۱۴۰۱ بر مبنای برنامه و ساختار جدید که در 
برگیرنده اهداف کان اقتصادی است به مجلس ارائه خواهد 
شد.رئیس سازمان برنامه و بودجه نقش مرکز آمار را در رصد 
آمار حوزه های مختلف اقتصادی و فرهنگی بسیار مهم دانست 
و گفت: مرکز آمار می تواند اطاعات ضروری و مهم را مرتب 
تهیه و اعام کند. لذا تقویت و ارتقا مرکز آمار مهم است تا 
این مأموریت را به خوبی انجام دهد.میرکاظمی با بیان اینکه 
لازم است پایه همه حرکت های دولت مرکز آمار باشد؛ اظهار 
داشت: در شورای عالی آمار تصویب شده که تنها مرکز ارائه 
گزارش رسمی کشور مرکز آمار است.معاون رئیس جمهور به 
تغییر آمارگیری سنتی به شکل ثبتی مبنا در مرکز آمار اشاره 
کرد و گفت: این تغییر، تحولی اساسی در مرکز آمار است که 
می تواند سرعت و دقت را بالا ببرد و هزینه ها را کاهش داده 

و دوره های آمارگیری را کوتاه کند، اما لازمه آن این است که 
همه دستگاه ها، بانک های اطاعاتی خود را در اختیار مرکز 
آمار قرار دهند. رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: دیتاها 
و داده های آماری مثل خونی اســت که در بدن اقتصادی و 
اجتماعی کشور در جریان است و باید مرکز آمار با آمارگیری 
صحیح مرتب آزمایش خون بگیرد تا از بیماری ها پیشگیری 
کند و این برای اعتای کشور یک ضرورت است.حمیدرضا 
حاجی بابائی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نیز در 
این مراسم با بیان اینکه گام های توسعه ای کشور بر اساس 
آمار دقیق شــکل می گیرد افزود: کسی که به آمار اهمیت 
نمی دهد قطعاً در مدیریت موفق نخواهد بود. مدیران موفق 
بــا آمار قدم بر می دارند و با آمار به هدف می رســند.وی با 
بیان اینکه ارائه آمار دقیق و صحیح بسیار مهم است افزود: 
آمار غلط اثرگذاری سنگین دارد و برای کشور مشکل جدی 
درســت می کند لذا باید هر چقدر که می شود منابع در نظر 
گرفته شود و هزینه شود تا آمار درست داشته باشیم و این آمار 
در تمام برنامه ریزی های کشور ماک قرار بگیرد.در انتهای 
مراسم میرکاظمی از تمبر اولین سرشماری نفوس و مسکن 
ثبتی مبنای کشــور رونمایی و پس از قدردانی و تجلیل از 
برترین های آماری دستور آغاز مراسم نمادین عملیات میدانی 

نفوس و مسکن ثبتی مبنا ۱۴۰۵ را صادر کرد.

رئیسى در حسینیه امام خمینى)ره(:
اقتصاد رابه مذاکره گره نمیزنیم

رئیس جمهور سیاســت خارجى کشور را تعامل گســترده با دنیا به ویژه 
همســایگان دانست و گفت: اقتصاد کشــور را به مذاکره و مانند آن گره 

نمى زنیم.
به گزارش مهر، حجت الاسام رئیسی رئیس جمهور در سخنانی پیش از بیانات رهبر انقاب 
اسامی، در دیدار جمعی از مســئولان نظام و میهمانان شرکت کننده در کنفرانس وحدت 
اسامی، پیامبر اکرم )ص( را بزرگترین نعمت و قله تحول برای بشریت خواند و گفت: امام 
تحول خواه ما نیز به تبعیت از رسول اکرم )ص( و با توکل به خدا و اتکاء به مردم قیام کرد و امروز 

نیز سند گام دوم انقاب راهنمای تحول در همه بخش های کشور و پاسخ به نیاز مردم است.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود مسئله کرونا و تأمین کالاهای اساسی را دو 
دغدغه اصلی در آغاز کار دولت برشمرد و گفت: امروز با واکسیناسیون گسترده گام بزرگی در 
صیانت از سامت مردم برداشته شده و با تأمین کالاهای اساسی نگرانی ها در این زمینه رفع 
شده است. وی سیاست خارجی کشور را تعامل گسترده با دنیا به ویژه همسایگان دانست و با 
تأکید بر اینکه اقتصاد کشور را به مذاکره و مانند آن گره نمی زنیم، گفت: ما به آنچه تعهد کردیم 

پایبند هستیم اما آمریکا و اروپایی ها دچار بحران در تصمیم گیری هستند.

رییس کمیسیون عمران:
 مالیات خانه های خالی و لوکس و زمین های بایر

 به صندوق ملی مسکن واریز خواهند شد
رییس کمیسیون عمران مجلس شــورای اسلامى گفت: همه تسهیلات 
بانکى، کمک های دولتى و تسهیلات برگشتى خط اعتباری مسکن مهر به 

صندوق ملى مسکن واریز شود.
به گزارش ایلنا، محمدرضا رضایی کوچی با اشاره به آغاز نام نویسی متقاضیان و ساخت یک 
میلیون واحد مسکونی در سال، اظهار کرد: بنا بر این است که همه تسهیات بانکی، کمک های 
دولتی و تســهیات برگشتی خط اعتباری مسکن مهر به صندوق ملی مسکن واریز شود.
وی افزود: مالیات خانه های خالی و لوکس و زمین های بایر نیز به این صندوق واریز خواهند 
شد.نماینده مردم جهرم با بیان اینکه دو میلیون واحد در کشور وجود دارد ادامه داد: خانه های خالی 
و لوکسی هستند که متقاضیان نمی توانند از این خانه ها استفاده کنند.رضایی کوچی گفت: برای 
این خانه ها مالیات هایی پیش بینی شده که ارزش آن ها بین بازار و تقاضا تعادل ایجاد خواهد 
کرد.رییس کمیسیون عمران مجلس با تاکید اینکه در طرح جهش تولید مسکن بار اضافی بر 
بانک ها تحمیل نخواهد شد، گفت: تسهیاتی که سالانه بانک ها پرداخت می کنند بسمت 
صندوق توسعه مسکن، تولید و اشتغال هدایت خواهد شد .و ی افزود: عاوه بر آن تسهیاتی که 
قباً بصورت ناسالم به برخی افراد پرداخت می شد و بعضاً در خارج کشور مصرف می گردید نیز 
در این طرح به کار گیری می شوند. رضایی در پایان گفت: پیش بینی شده است حدود ۳۶۰ هزار 

میلیارد تومان هدفمند در چند مرحله در طرح مسکن هدایت و هزینه شود.

حاجى بابایى:
 افزایش حقوق کارمندان متناسب با تورم منوط 

به لایحه بودجه و مصوبه مجلس است
رییس کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس شورای اسلامى با تاکید بر اینکه 
باید افزایش حقوق کارمندان دولت متناسب با تورم باشد، گفت: نظر دولت 
افزایش ۱۰ درصدی و پلکانى حقوق کارمندان در سال آینده است که ممکن 
است در زمان بررسى بودجه ۱۴۰۱ در مجلس تایید شده یا اینکه بر اساس 

شرایط تغییر کند.
حمیدرضا حاجی بابایی در گفت و گو با ایســنا در واکنش به اعام افزایش حقوق کارکنان 
دولت در سال ۱۴۰۱ به میزان علی الحساب ۱۰ درصد گفت: این موضوع در ضوابط اجرایی 
بودجه آمده است؛ دولت اعام کرده حقوق کارمندان میانگین ۱۰ درصد و به صورت پلکانی 
افزایش پیدا می کند بدان معنا که ممکن است حقوق فردی ۳۰ درصد و حقوق فرد دیگری ۵ یا 
۱۰ درصد اضافه شود. وی ادامه داد:  این موضوع در قالب نظر دولت به عنوان آیین نامه اجرایی 
به سراسر کشور اباغ شده و در نهایت به عنوان لایحه بودجه تقدیم مجلس می شود، پس این 
مجلس است که حرف اول و آخر را می زند به عبارت دقیق تر افزایش ۱۰ درصدی حقوق نظر 
دولت است که ممکن است این دیدگاه در زمان مطرح شدن در مجلس تایید شود یا اینکه بر 
اساس شرایط تغییر کند؛ پس در نهایت نظر مجلس اجرایی خواهد شد و در بودجه هم می آید.
رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس توضیح داد: تصمیم گیری نهایی مجلس و دولت 
درباره میزان افزایش حقوق، اسفند ماه گرفته می شود. آن زمان وضعیت اجتماعی، اقتصادی، 
معیشــتی و تورمی مشخص شده و مطابق با آن درباره میزان افزایش حقوق تصمیم گیری 
می شــود. حاجی بابایی در ادامه درباره وعده رییس جمهوری مبنی بر میزان افزایش حقوق 
کارمندان دولت متناسب با تورم گفت: طبق قانون برنامه ششم باید افزایش حقوق کارمندان 
دولت متناسب با تورم باشد اما اینکه دولت برای اجرای قانون اعتبار لازم را دارد یا ندارد، بحث 
دیگری است که دولت در بودجه اعام می کند. وی ادامه داد: باید دولت در زمان تقدیم لایحه 
بودجه شاخص های کان اقتصادی را اعام کند مبنی بر اینکه پیش بینی اش از میزان تورم 
در سال آینده مطابق با بودجه چقدر خواهد شد بعد مجلس بر اساس این میزان تورم، درصد 
افزایش حقوق را تعیین می کند البته این کار با هماهنگی با دولت انجام می شود.حاجی بابایی در 
پایان و در جمع بندی گفت: افزایش حقوق کارمندان متناسب با تورم، قانون برنامه ششم است 

که اجرایی شدن آن منوط به لایحه بودجه و در نهایت مصوبه مجلس است.

ثبت نام یارانه پراید از  امروز! 
هرچند تولید انواع پراید برای بازار داخل متوقف شــده اما سایپا در فروش 
فوق العاده جدید خود پراید ۱۵۱ یا همان پراید وانت را با قیمت ۳۰ میلیون 
تومان ارزان تر از بازار خواهد فروخت. این رانت به جیب کسانى خواهد رفت 

که برنده قرعه کشى باشند.
به گزارش تجارت نیوز، فروش فوق العاده خودروســازان به ارزان ترین خودرو بازار یعنی پراید 
رسیده است. سایپا و ایران خودرو مدت هاست که با مشکل تامین قطعه و زیان انباشته مواجه 
هستند و با این حال همچنان اصرار بر فروش فوق العاده و پیش فروش دارند. این بار قرار است 

که سایپا خودرو پراید را فروش فوق العاده یا همان فروش زیر قیمت بازار انجام دهد.
هرچند تولید انواع پراید برای بازار داخل متوقف شده اما سایپا در فروش فوق العاده جدید خود 
پراید ۱۵۱ یا همان پراید وانت را با قیمت ۳۰ میلیون تومان ارزان تر از بازار خواهد فروخت. این 
رانت به جیب کسانی خواهد رفت که برنده قرعه کشی باشند.متقاضیان می توانند از ساعت 
۱۵ امروز دوشــنبه سوم آبان ماه به مدت دو روز اقدام به ثبت نام کنند. عاوه بر سایپا، ایران 
خودرو هم در هفته جاری پیش فروش دارد. ثبت نام در حراج ایران خودرو از پنجشنبه ۲۹ مهر 
آغاز شده است و دیروز یکشنبه دوم آبان، به پایان رسید. موعد تحویل محصولات از مهر تا 
آبان ســال ۱۴۰۱ تعیین شده است. در این طرح هم شش محصول تارا با گیربکس دستی، 
دناپاس توربوشــارژ دستی و اتوماتیک، پژو ۲۰۷ دستی سقف شیشه ای، راناپاس و سورن 

پاس عرضه می شوند.

گرانی رب ربطی به گرانی گوجه ندارد
رییس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: گرانى رب گوجه فرنگى تابعى از 
گرانى گوجه نیست و باید گرانى این محصول را در مناسبات کارخانه داران 

جست وجو کنیم.
مصطفی دارایی نژاد  در گفت وگو با ایلنا، گرانی اخیر رب گوجه فرنگی را تابعی از افزایش نرخ و 
نبود گوجه در بازار ندانست و افزود: کارخانه داران رب گوجه فرنگی، گوجه مورد نیاز خود را قبل 
از گرانی و کمبود این محصول خریداری می کنند.وی ادامه داد: ۵ ماه پیش نرخ گوجه درجه 
یک کیلویی ۵ هزار تومان بود و گوجه ربی کیلویی ۱۵۰۰ الی ۲۰۰۰ تومان خرید و فروش می 
شد. پس می توان نتیجه گرفت که نسبتی بین گرانی رب و گرانی گوجه وجود ندارد و گرانی 

اخیر را باید در مناسبات کاری کارخانه داران جست و جو کرد.
این فعال اقتصادی با اشاره به دلایل گرانی گوجه در روزهای اخیر، گفت: گوجه دشت قزوین 
به اتمام رسید و تا گوجه شیراز به بازار برسد یک بازه زمانی ۱۰ الی ۱۵ روزه زمان لازم است 
در این برهه زمانی در بازار نرخ گوجه روند صعودی به خود گرفت و قیمت گوجه در میدان به 

8 الی ۱۰ هزار تومان رسید.
رییس اتحادیه بارفروشان ادامه داد: هنوز گوجه شیراز و بوشهر به بازار نرسیده است و گوجه 
شیراز نوبرانه است بعد از اینکه این بار به بازار بیایید شاهد شکسته شدن قیمت این محصول 

خواهیم بود. پس مصرف کنندگان بدانند که تا ۱۰ روز آینده نرخ گوجه متعادل می شود.
دارایی نژاد خاطر نشان کرد: قیمت گوجه ربی دشت قزوین در میدان کیلویی ۳ هزار تومان و 
قیمت گوجه درجه یک ۶ الی ۷ هزار تومان است. نرخ گوجه درجه یک دشت قزوین سر باغ 
کیلویی ۵ هزار تومان و گوجه ربی کیلویی ۱۵۰۰ تومان است.به گفته وی، روند صادرات گوجه 
فرنگی کند شده است چراکه کشورهای حوزه خلیج فارس که عمده خریداران این محصول 
هستند بیشتر خریدار گوجه فرنگی درجه یک گلخانه ای هستند و خریدار گوجه هوای آزاد ما 
نیستند.رییس اتحادیه بارفروشان تصریح کرد: گوجه فرنگی گلخانه ای اصفهان در بازار موجود 

است و در روزهای آینده گوجه گلخانه ای مناطق جلفا، یزد و شیراز ....به بازار خواهد آمد.
وی با اشاره به شکسته شدن نرخ گوجه در ۱ آبان در میدان میوه و تره بار تهران، گفت: قیمت 
گوجه از ۱۰ هزار تومان به 8 هزار تومان رسید چراکه عرضه این محصول فراوان شده است از 

این رو نرخ آن روند کاهشی به خود گرفت.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
درباره افزایش قیمت سوخت در بودجه 
ســال آینده تصریح کرد که در شرایطى 
نیســتیم که قیت حامل های ســوخت 
افزایش پیــدا کند و چنین چیزی مطرح 

نیست.
محسن زنگنه با اشاره به اباغ نامه بودجه ۱۴۰۱ به 
سازمان برنامه و بودجه درباره افزایش قیمت سوخت 
و حامل های انرژی در بودجه ۱۴۰۱ اظهار داشــت: 

هنوز دولت لایحه بودجه را به مجلس ارائه نداده اســت اما در شرایط اقتصادی 
فعلی بعید می دانم دولت بخواهد به افزایش هزینه های سوخت ورود پیدا کند. 
وی افزود: اما هم دولت و هم مجلس معتقدند که باید یک تغییر اساسی در نظام 
یارانه ای کشور ایجاد شود؛ اکنون بیش از هزار میلیارد تومان یارانه پنهان داریم و به 
هیچ وجه شرایط فعلی شرایط عادلانه ای نیست. تا الان چیزی روی میز دولت و 
مجلس مبنی بر افزایش قیمت حامل های سوخت قرار ندارد و چیزی مطرح نشده 
است. نماینده مجلس یازدهم درباره کسری بودجه ۱۴۰۱ نیز با بیان اینکه وظیفه 
دولت اســت که در مورد کسری بودجه اقدام کند، گفت: دولت امسال خودش 
پیش قدم شده و سازمان برنامه و بودجه چندین کمیته ایجاد کرده که روی ساختار 
و نوشتن بودجه در حال کار کردن هستند؛ ما نیز در این جلسات شرکت می کنیم و 
فضای بسیار خوبی بر جلسات حاکم است، به ویژه اینکه آقای میرکاظمی در جهت 

اصاح ســاختار تاش می کند و قرار است دولت 
پیشنهاد بودجه را به مجلس ارائه و مجلس نیز روی 
آن نظر دهد. وی درباره تسهیات برخی بانک ها به 
اعضای هیئت مدیره و ورود مجلس اظهار داشت: 
مجلس به این مســئله ورود نکرده اســت؛ بانک 
مرکزی و بانک ها قوانین خودشان را دارند. خیلی 
مواردی که اکثر این بانک ها انجام می دهند اقداماتی 
است که از حیث قانونی نمی تواند مورد تعرض واقع 
شود، چراکه بانک ها مجمع عمومی و یا هیئت مدیره 
دارند و این مسائل جزو اختیارات مجمع عمومی یا هیئت مدیره بانک است که 
تسهیاتی را برای اعضای خودش در نظر می گیرد و از نظر قانونی نمی توانند مورد 
پیگرد قانونی واقع شوند. زنگنه افزود: اما می شود قانون را به گونه ای اصاح کرد که 
اینگونه نشود چراکه بخش نامه ها و قوانین داخلی دست خود دولت و در دست بانک 
مرکزی است و می توانند به آنها را گونه ای اصاح کنند که برای آن محدودیت 
قائل شوند. مثا وقتی به حقوق های نجومی ورود کردیم، برخی از آن هایی که 
در شــرکت های دولتی اتفاق افتاده بود، بر اساس مصوبه خود مجمع عمومی 
آن شرکت بود. در برخی شرکت ها مجمع عمومی بالاترین رکن تصمیم گیری 
اســت و تصمیم می گیرد که برای همه اعضای خودش پاداش در نظر بگیرد، 
عما قانون گذار و دستگاه نظارتی نمی تواند به آن ورود کند مگر اینکه در قانون 

شرکت های دولتی و قانون بودجه الزامات محدود کننده گذاشته شود.

اقتصادی مجلس  یک عضو کمیسیون 
شورای اسلامى گفت: با توجه به شرایط 
اقتصادی کشــور و مشکلات معیشتى 
مردم حذف ارز ۴۲۰۰ تومانى به صلاح 
پیدا  افزایش  قیمت ها  نیســت چراکه 

مى کند.
اصغر سلیمی در گفت وگو با ایسنا درباره احتمال 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از بسیاری از کالاها، اظهار 
کرد: باید توجه داشته باشیم که وجود برخی از اقام 

با زندگی روزمره مردم، تغذیه و معیشت آنان در ارتباط است. به همین دلیل به 
این کالاهای ضروری ارز ۴۲۰۰ تومانی تعلق می گیرد تا با یک قیمت مناسب 

در اختیار مردم قرار گیرد و فشاری بر آنان وارد نشود.
وی افزود: اما اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی از این کالاها حذف شود و به شکل آزاد به 
این اقام ارز تعلق بگیرد قیمت کالاهای اساسی چند برابر می شود. بر فرض 
هم اگر بخواهند ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کنند باید تدابیر دیگر اندیشیده شود 

که به مردم فشار وارد نشود و از منبع دیگری به شهروندان کمک شود.
نماینده مردم سمیرم در مجلس، گفت: معتقدم برای حذف ارز ۴۲۰۰ توانی 
نباید عجله کرد و ابتدا باید کار کارشناســی و فنی انجام شود تا اگر در آینده 
بخواهیــم این ارز را حذف کنیم تمهیدات لازم برای اقشــار ضعیف جامعه 

اندیشیده شود تا ریسک خطر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی کاهش یابد.

ســلیمی تصریح کرد: هــدف از حــذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی از برخی کالاها این است که دست 
دلالان از سوء استفاده کوتاه شود. برخی افراد که 
با ارز ۴۲۰۰ تومانی از خارج کالا وارد می کنند با ارز 
آزاد به کشورهای همجوار صادرات انجام می دهند 
که این امر سبب به وجود آمدن دلالی و بی عدالتی 
می شود. دولت باید راهکاری بیندیشد تا کالایی 
که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد می شود با همین قیمت 
مستقیماً به دست مصرف کننده برسد تا دلالان 

نتوانند  بهره جویی کنند.
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی خاطرنشان کرد: مردم 
دچار مشــکات اقتصادی زیادی هستند و با توجه به اینکه واردات کنونی با 
ارزهای خارجی انجام می شــود و قیمت ارز متعادل نیســت هم اکنون زمان 
مناسبی برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست و زمانی باید این ارز حذف شود که 

نرخ ارز متعادل شود تا فاصله آن با ارز آزاد زیاد نباشد.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، گفت: البته هنوز هیچ تصمیمی درباره 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گرفته نشده است و فعاً در حد حدس و گمان و بحث 
میان کارشناسان است و مجلس به شکل رسمی در این باره ورود نکرده است. 
با توجه به شرایط فعاً زمان مناسبی برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست و نباید 

در این باره تعجیل شود.

مجلس نمی تواند به امور بانک ها ورود پیدا کند 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

حذف ارز 4200 تومانی به صلاح نیست
یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

عضو اتاق بازرگانى ایران مى گوید سیاســت های غلط و 
فشارهایى که روی صادرکنندگان وجود داشته باعث شده 
بسیاری از صادرکنندگان بزرگ و شناسنامه دار ایرانى در 

سال های گذشته فعالیت خود را متوقف کنند.
علی شریعتی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: با توجه به شرایطی که 
اقتصاد ایران امروز با آن رو به روســت، تامیــن ارز مورد نیاز برای واردات 
کالاهای اساسی یک اولویت بسیار مهم است. ما در سال های اخیر دسترسی 
به بخش مهمی از درامدهای نفتی را از دست داده ایم و از این رو در این مسیر 
تقویت صادرات غیرنفتی و تاکید بر لزوم بازگشت ارز حاصل از آن به کشور 
اهمیت فراوانی دارد.وی با بیان اینکه صادرکنندگان شناسنامه دار در جریان 
میزان اهمیت فعالیت هایشان در شرایط فعلی هستند، توضیح داد: در هر 
صنفی، افراد نااهل و کسانی که صرفا به دنبال منافع شخصی خود هستند 
وجود دارند و قطعا صادرات نیز از این قاعده مستثنی نیست اما سوال این 
است که تا چه درصدی از صادرکنندگان واقعی در این سال ها ارز خود را به 

کشور بازنگرده اند و چه برخوردی با متخلفان شده است؟
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به عملکرد ارزی پتروشیمی ها، گفت: 
بخش مهمی از ارز بازنگشته به کشور مربوط به پتروشیمی ها و شرکت های 
خصولتی اســت که در بخش های مختلف اقتصاد ایران فعال هستند اما 
متاسفانه کسی یقه آنها را نمی گیرد و در عوض هربار صحبتی از برخورد با 
متخلفان می شود، دیواری کوتاه تر از صادرکنندگان غیرنفتی پیدا نمی شود، در 

حالی که اشکال اصلی کار را باید از جای دیگری سراغ گرفت.
شریعتی ادامه داد: در سال های گذشته که ارز ۴۲۰۰ تومانی صادر شد و 
صدها ثبت سفارش از این محل صورت گرفت و بخش قابل توجهی از آنها 

هیچگاه به کشور بازنگشت چرا برخورد درستی با متخلفان نشد؟ سلطان های 
ارزی که دستگیر شدند چطور ثبت سفارش کرده بودند؟ اینکه ما به جای 
برخورد با این مشــکات به سراع صادرکنندگان واقعی کشور برویم، جز 
خسارت برای اقتصاد ایران نتیجه دیگری به همراه نخواهد داشت.وی با بیان 
اینکه طرح اخیر مجلس برای جرم انگاری صادرکنندگانی که ارز خود را به 
کشور نیاورده اند، نشان دهنده عدم شناخت برخی نمایندگان از فرایند تجارت 
است، تشریح کرد: اینکه ما در مقطعی صادرکننده را پیاده نظام اقتصادی 
کشور بنامیم و از سوی دیگر بگوییم اگر ارز خود را در مدتی کوتاه به کشور 
 نیاوردی مجرم خواهی شــد، نشان دهنده عدم شناخت از تجارت کشور 

است.
عضو اتــاق بازرگانی افزود: با همین سیاســت های غلط بســیاری از 
صادرکنندگان خوشنام و بزرگ در سال های گذشته عطای صادرات را به 
لقایش بخشیده اند و دیگر فعالیت نمی کنند، زیرا ارزش یک برند بسیار بیشتر 
از آن است که فرد را به دلیل بازنگشتن ارز مجرم و تحت تعقیب کنند. چنین 
سیاســت هایی قطعا راه به جایی نمی برد. ما مخالف نظارت دقیق و رصد 
شرایط نیستیم ولی اگر سیاستی اجرایی شود که به جای تقویت صادرات، 
تهدیدی برای صادرکنندگان باشد، قطعا نتیجه عکس خواهد داد.تعدادی از 
نمایندگان مجلس خواستار قانونی شدن طرحی شده اند که در چارچوب آن 
صادرکنندگانی که ظرف سه ماه ارز خود را به کشور بازنگردانده اند، مجرم 
خواهند شد.محمدرضا پورابراهیمی – رییس کمیسیون اقتصادی مجلس 
– اعام کرده که این طرح برای بررسی به این کمسیون آمده است اما 
اطمینان خاطر داده که قانونی که منجر به تضعیف صادرات و فشار بر روی 

صادرکنندگان می شود، از سوی نمایندگان تصویب نخواهد شد.

مشــاور وزیر راه با اعلام این کــه وزارت راه در زمان حاضر برای تولید 
یک میلیون مسکن در سال اول زمین دارد، گفت: اخذ مالیات از خانه های 

خالى شمال تهران، قیمت مسکن در کشور را کاهش مى دهد.
به گزارش تسنیم،  ابوالفضل نوروزی در گفت وگوی ویژه خبری اظهار کرد: آمار خانه های 
خالی در کشور مربوط به سال های قبل است با این حال برخی از خانه های خالی به عنوان 
خانه دوم و تفرجگاه در حال استفاده است، گرچه خانه های خالی در شمال تهران می تواند 
پــس از اعمال مالیات و اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی، به صورت پلکانی قیمت 
خانه های دیگر سطوح کشور را نیز کاهش دهد.نوروزی تأمین منابع مالی جهت تولید مسکن 
را منوط به ایجاد صندوق ملی مسکن و چند راه دیگر دانست و افزود: این صندوق به طور 
مستقیم از بودجه استفاده نمی کند بلکه اقساط برگشتی مسکن مهر درآمدهای حاصل از 
فروش و واگذاری اجاره های ۹۹ساله خانه و زمین و درآمد حاصل از جرائم مالیاتی بانک ها 
بخشی از درآمد این صندوق را تشکیل می دهد.وی تصریح کرد:  با استفاده از ابزار موجود 
در سامانه سما می توانیم از نرخ هدررفت تسهیات ناسالم برخی بانک ها کم کنیم زیرا در 
مواردی مشاهده شده بود که یک بانک به فردی یا ارگانی تسهیات داده بود و آن فرد با 
تسهیات بانکی در فرانسه اقدام به خرید ویا کرده بود اگر این تسهیات ناسالم کاهش 

یابد مسیر درست تسهیات می تواند به سمت تولید مسکن باز شود.
مشاور وزیر راه و شهرسازی هم با بیان اینکه اگر مشکل زمین حل شود مشکل مسکن هم 
حل خواهد شد گفت: در زمان حاضر وزارت راه و شهرسازی آن قدر زمین خالی دارد که بتواند 
برای تولید حدود یک میلیون واحد در سال اول اجرای طرح افزایش و جهش تولید مسکن 
قدم بردارد اما برای باقی راه باید بانک ها و سایر ارگان ها پای کار بیایند و زمین های خود 
را به صورت تهاتر یا فروش در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند. به دنبال شهرسازی 
هستیم و اگر ارگان ها، اقدام به ارائه زمین های خود کنند می توانیم در جاهای بهتری برای 
مردم خانه سازی کنیم.فرید قدیری کارشناس حوزه مسکن هم گفت: رئیس جمهور )قبلی( 

در بدو کار اشاره به اعمال مالیات سنگین و مبارزه با رانت و فساد و سوداگری کرد، اما هنوز 
این وعده اجرایی نشده است زمانی که چنین وعده ای داد وام مسکن 8۰ میلیون تومان بود 
و نرخ هر مترمربع خانه در تهران چهار میلیون تومان، حالا هم وام مسکن همان 8۰ تومان 
است و نرخ هر مترمربع خانه در تهران به میانگین ۳۰ میلیون تومان رسیده است.وی اعام 
کرد: طبق آمار رسمی به ثبت رسیده از سوی وزارت مسکن و شهرسازی، نرخ جمعیت زیر 
خط فقر مســکن در ایران 8/۱ برابر نرخ متعارف جهانی است.وی یادآور شد: ۴۰ درصد از 
خانوار ایرانی زیر خط فقر مسکن به سر می برند، خانواده هایی که بیش از ۳۰ درصد هزینه 
ماهانه یا سالانه خود را صرف اجاره بها و هزینه های مرتبط با تهیه مسکن می کنند فقیران 
مسکن محسوب می شوند این نرخ در تهران به ۷۰ درصد جمعیت استان رسیده است. بر 
اســاس آمار مربوط به سال ۹8، یک زوج ساکن تهران حدود ۶۶ سال طول می کشد که 
خانه دار شوند.به گفته وی، مدت خانه دار شدن یک زوج در کشور به طور میانگین حدود ۳۳ 
سال و این در حالی است که در دنیا تعریف شده حدود ۱۰ تا ۱۲ سال طول می کشد تا یک 
فرد بتواند با پس انداز خود خانه دار شود.محمدرضا رضائی کوچی نیز در این برنامه اظهار کرد: 
بر اساس آمار در کشور حدود دومیلیون واحد خالی وجود دارد برای اینکه این واحدهای خالی 
در بازار مسکن جاری شوند به آنها مالیات بر خانه های خالی،  اعمال کرده ایم البته این قانون 
در دولت قبلی هم وجود داشت اما به دلیل کم بودن مالیات، بازدارندگی چندانی در مورد ایجاد 
خانه های خالی ایجاد نکرد به همین دلیل در دولت فعلی،  میزان مالیات ها افزایش یافت.

وی از شناسایی بیش از یک میلیون واحد مسکونی خالی تا این لحظه خبر داد و اضافه کرد: 
پس از معرفی این تعداد واحد خالی به امور مالیاتی و ثبت مالیات برای این یک میلیون واحد 
شناسایی شده مالکین این خانه ها ترجیح خواهند داد اماک خود را یا بفروشند و یا اجاره دهند.

وی یادآور شد:  تعداد زیادی از حدود دومیلیون خانه خالی موجود در کشور عمدتاً خانه های 
بزرگ و لوکس هستند که طبیعتاً، مخاطب ما نمی تواند از این خانه ها بهره مند شود هرچند 

اعمال مالیات بر این خانه ها به حرکت بازار مسکن کمک خواهد کرد.

ارز صادراتی را پتروشیمی ها بازنگردانده اند نه ما!
علی شریعتی عضو اتاق بازرگانی ایران«

فعلًا برای ساخت یک میلیون مسکن زمین داریم
وزارت راه:
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